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The problem of Students' Understanding the Normalization Chapter in Database Management Systems Course
This Action Research investigates the reasons behind the students’ problem of absorbing the Normalization chapter and the concept of normalized tables in the DataBase Management System (DBMS) course offered at The College of Administrative Sciences and Information Technology at The Palestine Polytechnic University. Students’ grades were low in questions related to this subject in the final exam. In addition, the lecturer couldn’t notice this problem because the normalization chapter is usually taught at the end of the semester, and students tend to neglect the material taught at the end of the semester. Let alone the many demands on students to complete projects and assignments as well as the difficult political condition.  
The researcher and 35 students enrolled in the DBMS course participated in the research. The methodology to address this problem can be summarized in three axes: First, moving the Normalization chapter to an earlier week in the semester instead of Relational Algebra –week 13 instead of week 15 –and adding one more week to teaching this chapter. Second, putting more effort on the material offered in the chapter and giving more time in explaining it to the students. Third, enriching the chapter with more concrete and practical examples, and providing the students with homework assignments that are discussed the next lecture. 
The results of the study have shown that students were able to comprehend the concept of normalized tables much better than before. Students were also able to successfully discuss the case-studies presented to them, and they improved their achievements in answering the questions. The new examples in the chapter have helped the distracted students in the class to focus more and understand the chapter with ease. 
The main disadvantage of this research is that replacing the Normalization chapter with the Relational Algebra chapter, has caused similar problems that the Normalization chapter used to face when it was placed at the end of the semester, which are related to receiving less attention from the students and suffering from the same teaching conditions.
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مشكلة ضعف الطلاب مساق نظم قواعد البيانات في استيعاب وحدة تطبيع الجداول (Normalization)

تتطلع الدراسة إلى الوقوف على حقيقة  الأسباب وراء ما يعانية الطلبة من مشكلة استيعاب وحدة تطبيع الجداول ومفهوم الـ " Normalization" في مساق قواعد البيانات ،حيث لوحظ تدني درجات تحصيل الطلبة في الأسئلة التي تخص هذا الموضوع في الامتحان النهائي، ولا يستطيع المحاضر من ملاحظة هذه المشكلة في وقت كاف كون هذه الوحدة تعتبر الأخيرة في المساق ،ويتم تدريسها في الأسبوع الأخير من الفصل الدراسي ولا تندرج ضمن الامتحانات النصفية.  وقد وضعت كباحث افتراضا مفاده أن سبب ضعف الطلبة في هذه الوحدة الدراسية يعود إلى ميول أغلب الطلبة إلى إهمال متابعة المساقات في الأسبوع الأخير من الفصل الدراسي، بالإصافة لمشكلة ضغط الفصل الدراسي والظروف السياسيه التي تجعل الوقت غير كافياً لإعطاء هذه الوحدة الدراسيه حقها في الشرح والتقييم. وقد توصلت لمثل هذه الافتراض من معرفه بطبيعة المساق الذي قمت بتدريسة لمدة 7 سنوات.
شارك في دراسة وتنفيذ هذا البحث ،الباحث وعينة من 35 طالبا وطالبة ممن التحقوا في مساق قواعد البيانات في كلية العلوم الإدارية ونظم المعلومات. وتلخصت منهجية العمل على ثلاثة محاور بحيث يتم أولاً تقديم موعد هذا الدرس في فترة متقدمة في الفصل بحيث تكون المادة في الأسبوع الـثالث عشر من الفصل الدراسي. كما سيتم تطوير المادة الخاصة في هذه الوحدة وإعطائها وقت أكبر للشرح كما سيتم زيادة الأمثلة المخصصة لهذه الوحدة التعليمية وحلها من قبل الطلبة أثناء المحاضرة بالإضافة لتكليف الطلبة بواجب منزلي يتم حله في المحاضرة التالية.
وقد خلصت النتائج بعد مراجعة الملاحظات الموثقة من الطلبة  تبين أن استيعاب فكرة تطبيع الجداول تحسن بشكل أكبر من السابق وأصبحوا قادرين على النقاش في الحالات الدراسية التي تعرض عليهم وتحسن تحصيلهم في الإجابة على الأسئلة التي تخص هذه الوحدة الدراسية بشكل أفضل. كما ساعدت الأمثلة الجديدة في تركيز الطلاب المشتتين.

